
OSTRAVA – Domácím turnajem měli os-
travští Koníci odstartovat Mezinárod-
ní slezskou ligu ragby vozíčkářů 2012. 
Jejím každoročním partnerem je Nada-
ce OKD, která týmu SK Koníci Ostra-
va pomáhá s pořádáním turnajů i české 
a mezinárodní slezské soutěže. „Pomoc 
nadace je veliká, bez ní by to nešlo,“ je si 
vědom hráč Koníků s číslem 8, kterému 
nikdo neřekne jinak než Indy. Letošní 
ročník, který je už šestý, ale začal jinak. 
Kvůli neúčasti jednoho z celků se prv-
ní kolo ligy přeměnilo ve společný do-
polední trénink a následné soustředění 

ve formě turnaje. V tom své síly poměři-
ly čtyři celky – Koníci a tři týmy z Polska.

I když se body z turnaje nikam neza-
počítávaly, hráči do svých výkonů dali 
maximum. „Náš sport je hodně nároč-
ný na fyzičku, rychlost i postřeh. Pří-
prava je hodně individuální, například 
já se připravuju i v posilovně. Jinak ale 
trénujeme každý čtvrtek,“ přiblížil In-
dy přípravu ragbistů – vozíčkářů. Sa-
motný turnaj nabídl jedenáct desetimi-
nutových zápasů, z nichž rozhodující 
bylo celkové konečné skóre. Největším 
soupeřem Koníků byl tým Sitting Bulls, 

které v prvním vzájemném zápase do-
mácí udolali těsně 8:7. V odvetě ale do-
kázali vyhrát 8:2 a tušili, že první mís-
to z turnaje bude jejich. „Byl to nároč-
ný zápas, mají v týmu dobré hráče,“ 
pochválil polského soupeře Indy. V po-
sledním utkání přehráli Koníci Jeźdź-
ce, vyhráli tak i svůj šestý zápas, dosáhli 
na skóre 41 bodů a mohli se začít rado-
vat z vítězství. O šest bodů méně na-
sbírali ragbisté z Katovic, třetí skončili 
Jeźdźcy.

Ragbisté na vozíčku
vyhráli šest zápasů
a mohli se radovat

z turnajového vítězství.
Na akci si našlo cestu také něko-

lik diváků, kteří na vlastní oči sledova-
li bojovnost a houževnatost, se kterou 
se ragbisté na vozíčku vrhají do každé-
ho souboje. „Všechny hráče obdivuju. 
Je skvělé vidět, co dokážou, jak je ten-
to sport naplňuje,“ komentovala Kate-
řina, jedna z divaček. Také pro samotné 
ragbisty jejich sport hodně znamená. 
„Můžu cestovat, měřit síly s ostatní-
mi, poznávat lidi. Pohybuju se, sportu-
ju, můžu prostě něco dělat. Dává mi to 
opravdu hodně,“ těší Indyho, který je 
se svým týmem doma v tělocvičně zdra-
votní školy v Mariánských Horách.

Petr Sobol ml.

Objekt těšínské 
chráněné dílny se 
změnil k nepoznání
Rozsáhlou rekonstrukci 
i zlepšené podmínky k práci 
si chválí i bývalí havíři

ČESKÝ TĚŠÍN – Občanské sdružení 
TRIANON z Českého Těšína vybudovalo 
v roce 2005 chráněnou dílnu, kde mezi 
zdravotně postiženými zaměstnanci pra-
cuje i několik bývalých havířů. Celý ob-
jekt postupně procházel rozsáhlou re-
konstrukcí, tu největší však zaznamenal 
v loňském roce, kdy se na něm projevil 
rukopis Nadace OKD. Ta svými dotace-
mi umožnila provést rozsáhlou výmě-
nu oken v provozní hale i obnovu části 
elektrických rozvodů, které již nevyhovo-
valy normám. Došlo také na výměnu po-
sledních z pěti vrat. Rekonstrukce se do-
čkal celý objekt haly, fasáda se oblékla 
do nového kabátu. „To už byla třešnič-
ka na dortu. Fasáda doslova ožila,“ ne-
může si pomoc vynachválit Viliam Šu-
ňal, předseda sdružení. Ještě nedávno 
zastaralé prostory, které mimo jiné na-
vštěvují lidé z Polska, školní exkurze či 
letní brigádníci, tak dostaly úplně nový 
vzhled. Na novou úroveň se dostala ta-
ké kultura práce zdravotně postižených 
zaměstnanců. „Jsem moc rád, že jsme 
dostali podporu právě od NOKD. Jednak 
se tím můžu jako bývalý horník pochvá-
lit, ale hlavně to u nás lépe vypadá,“ říká 
spokojeně vedoucí provozu Miroslav Pi-
jak. ps

Nadace se s Bublinou
vrací k historii regionu
Volnočasový karvinský klub připravuje vlastenecký dokument 
KARVINÁ – Významný slezský spiso-
vatel František Sláma, který na konci 
19. století pobýval v Těšíně, měl ke své-
mu regionu hodně blízko. Proto začal 
podnikat cesty za jeho poznáním a his-
torií. Jako výsledek své činnosti vydal 
knihu Vlastenecké putování po těšín-
ském Slezsku, která se o více než sto 
let později stala inspirací karvinského 
volnočasového klubu Bublina. Členové 
klubu, jehož partnerem je Nadace OKD, 
se rozhodli natočit historicko-kulturní 
dokument, který přiblíží vzácná místa 

regionu a vrátí se k jeho historii. „Naším 
cílem není jen uvést děti do kulturního 
bohatství našeho kraje, ale i nahlédnout 
pod roušku žurnalistiky,“ uvedl Jakub 
Vrtaňa, vedoucí klubu Bublina, který 
funguje při Centru pro rodinu Sluníč-
ko. Vlastenecký dokument, který vzni-
ká za podpory Nadace OKD, bude jako 
mozaika složen z několika do sebe za-
padajících reportáží, na nichž se aktiv-
ně podílejí jednotliví členové. Zveřej-
nění jejich práce je naplánováno ještě 
do konce letošního školního roku. ps

Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Ostravští Koníci poměřili
síly s polskými soupeři
První kolo Mezinárodní slezské ligy ragby vozíčkářů se změnilo v soustředění

Jak loni pomáhaly nadační peníze

Koníci se společně se třemi polskými týmy připravovali na společném tréninku.
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Mladí členové Bubliny pomáhají s přípravou historicko-kulturního dokumentu z jejich regionu.
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Etincelle Kladno
Mentálně postižení pěstují zeleninu
KLADNO – Nás projekt, jehož part-
nerem je Nadace OKD, je zaměřen 
na opravu a tepelnou úpravu sklení-
ku. Začali jsme v září jeho rekonstruk-
cí, kterou jsme do konce roku úspěšně 
ukončili. A to tak, aby v něm bylo mož-
no i v brzkých jarních měsících pěstovat 
zeleninu. Tím se získá více práce pro li-
di s mentálním postižením, kteří jsou 

i u nás na farmě zaměstnáni. I v do-
bě hospodářské krize pro ně chceme  
pracovní místa udržet a dle možnos-
tí jejich počet i zvýšit. A to například 
i realizací nových projektů, jako je nová 
pekařská provozovna či zřízení nového 
úklidového týmu.

Kateřina Broža Zápotocká, 
koordinátorka EU projektů

ADRA Frýdek-Místek
Dobrovolníci jsou příjemní společníci
FRÝDEK-MÍSTEK – Cílem našeho pro-
jektu je získání podpory pro realizaci, pro-
pagaci a organizaci dobrovolnictví v kra-
ji, s čímž nám fi nančně pomáhá Nadace 
OKD. Máme za sebou úspěšnou první 
polovinu realizace projektu, do kterého 
se zapojilo 406 dobrovolníků z řad širo-
ké veřejnosti. Ti působili nejčastěji ja-
ko společníci osamělých, hendikepova-
ných, nemocných či stárnoucích klientů 
a pacientů. Věříme, že zkušenost s dob-
rovolnictvím má vliv na utváření a pro-
měnu životních hodnot, přináší obo-
hacení oběma stranám, tedy člověku, 
jenž přijímá pomoc, i samotnému dob-
rovolníkovi. Máme za sebou několik 
úspěchů a v letošním roce před sebou 

další vize. Od našeho vzniku zažíváme 
každoročně trvalý nárůst počtu dobro-
volníků i přijímajících organizací a v tom-
to pozitivním trendu chceme pokračovat.

Michal Čančík, vedoucí

Mozaika Vsetín
Lepší vzdělání pro romské děti
VSETÍN – Snažíme se, aby romské děti 
ze sociálně slabých rodin měly šanci zís-
kat lepší vzdělání, aby byly schopny uspět 
u zápisů do prvních tříd základních škol, 
a poté školu úspěšně absolvovaly. Záro-
veň nám jde o to, aby jejich rodiče zvlád-
li všechno to, co se školní docházkou dě-
tí souvisí. Tedy od placení třídního fondu, 
přes třídní schůzky až po omlouvání ab-
sencí. Druhou oblastí, kam směřujeme 

podporu, jsou rodiče ze sociálně slabých 
romských rodin. Těm se snažíme pomoci 
tak, aby se dokázali v důležitých chvílích 
zodpovědně rozhodovat. Spoustu aktivit 
směřujeme k zápisům do škol, pokud nás 
rodiče požádají, poskytneme jim i dopro-
vod, rodinám pomáháme s dalšími pro-
blémy i po zápisech.

Marta Doubravová, vedoucí
Připravil Petr Sobol ml.


